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Neformální setkání „SILVESTR 2015“ v centru obce od 23.00 hodin

Ú vodní slovo 
starosty obce Smilovice

Vážení občané,

je mi ctí, že mohu být starostou naší obce. Rád bych se na 
úvod krátce představil. Bydlím zde necelých 20 let a v době, 
kdy jsem se zde přistěhoval, žilo v naší obci asi 600 obyvatel. 
Dnes má obec 860 občanů. Někteří jsou původem ze Smi-
lovic, jiní se stejně jako já přistěhovali. Za těch 20let, jsem si 
nejen díky prostředí, ale především díky lidem, kteří zde žijí 
Smilovice zamiloval. Cítím se být součástí naší obce a jsem 
rád za to, že mohu nyní ze své pozice pro obec udělat něco 
užitečného. 

Při ohlédnutí na předešlé období 2019-2022 musím kon-
statovat, že se podařilo úspěšně dokončit několik zajímavých 
projektů. Nebudu se zmiňovat o všech, ale vypíšu ty nej-
významnější.

V roce 2019 Projekt pod názvem „Rekonstrukce parko-
viště a dostavba chodníku ke škole“, který byl finančně pod-
pořen z dotačního programu „Podpora obnovy a rozvoje 
venkova Moravskoslezského kraje. 

V roce 2020 projekt, nazván „Posílení vodárenské sou-
stavy v obci Smilovice“ spolufinancován Státním fondem 
životního prostředí České republiky. 

Rok 2021 s projektem nazvaným „Obnova místních 
komunikací ve Smilovicích“, jenž byl realizován za přispění 
prostředků státního rozpočtu ČR z programu Ministerstva 
pro místní rozvoj. 

Nejvíce bych vyzdvihnul dokončení rekonstrukce školní-
ho areálu. Realizace byla rozdělená do několika fází, nejprve 
byla pořízená projektová dokumentace a následně probíhaly 
stavby: rekonstrukce MŠ, přístavba budovy MŠ, přístavba ZŠ 
a tělocvičny, rekonstrukce kuchyně a jídelny, vybavení školní 
kuchyně a zpevnění ploch včetně parkovišť. Financování bylo 
zajištěno prostřednictvím evropských i národních zdrojů. 
Významná byla podpora Ministerstva školství, mládeže a tě-
lovýchovy a Ministerstva pro místní rozvoj ČR. Z rozpočtu 
Moravskoslezského kraje jsme v průběhu let získali pět dota-
ci. Výsledek této rekonstrukce je opravdu vydařený a jsem 
přesvědčen, že nejen dětem ze Smilovic, ale i z blízkého okolí 
má naše škola co nabídnout. Ať už jde o prostory určené 
k výuce nebo pro volnočasovou aktivitu.

Neformální setkání „VÍTÁNÍ NOVÉHO ROKU“ v centru obce od 23.30 hodin

Projekt „Rekonstrukce 
v ZŠ Smilovice - kuchyň, 
jídelna“ byl spolufinan-
cován z prostředků Mini-

sterstva pro místní rozvoj.

„Financováno z rozpočtu Moravskoslezského kraje"

Projekt :  „Vybavení  
školní kuchyně“ je finan-
čně podpořen z dotačního 
programu „Podpora obno-
vy a rozvoje venkova Mo-

ravskoslezského kraje 2021“.
Další z projektů, který stojí za zmínku a byl úspěšně 

dokončen je rekonstrukce veřejného osvětlení. První část 
stavby byla realizována na základě územního rozhodnutí 
a část druhá zahrnula výměnu stávajících svítidel. Opět i toto 
bylo z části financováno z rozpočtu Moravskoslezského kraje.

Dále stojí za připomenutí projekt nazván „Obnova míst-
ních komunikací ve Smilovicích“, který byl realizován v mi-
nulém roce z prostředků státního rozpočtu ČR z programu 
Ministerstva pro místní rozvoj. Celkem bylo opraveno necelé 
dva kilometry komunikací a dotace činila 80 % z uznatelných 
nákladů. V tomto roce byla opět podána žádost o podporu, 
avšak náš projekt byl z důvodu nedostatku finančních 
prostředků zařazen ministerstvem do náhradních projektů.

Jedním z velkých kroků a rozhodnutí bylo převedení 
Sportcentra do vlastnictví obce. Toto rozhodnutí je z mého 
pohledu velice správné, neboť při představě, že se z této 
stavby stane průmyslový objekt a naše děti a občané se 
nebudou mít kde scházet mi běhá mráz po zádech. Když jsem 
se přistěhoval do Smilovic, tak jsme se právě zde v „OLŠINĚ“ 
scházeli s kamarády. Je tedy na nás všech, abychom tento 
pro nás velice významný prostor zachovali a udrželi v pro-
vozu. Proto taky budeme veškeré akce, počínaje lampiono-
vým průvodem, rozsvícení vánočního stromku a spoustu 
dalších směřovat do těchto prostor. Ten bude určený nejen 
sportovcům, ale všem, kteří se budou chtít společně setkávat. 
Jedno z prvních setkání se uskuteční dne 14.1.2023 u pří-
ležitosti Novoroční Vatry. Jsem si vědom, že nám dnešní 
doba přináší řadu těžkých okamžiků, ale vím, že i v dobách 
nelehkých se lidé dokázali radovat a těšit z maličkostí, které 
život nabízí. Proto bych byl rád, kdybychom se častěji schá-
zeli a společně si tyto okamžiky vychutnali třeba právě 
v areálu našeho Sportcentra. 

Jedním z důležitých kroků v příštím roce bude dokončení 
změny č.1 Územního plánu Smilovice (dále jen ÚP). O poří-
zení změny č.1 ÚP rozhodlo zastupitelstvo obce (dále jen ZO) 
již 24.9.2018. K časovému prodlení v postupu prací došlo 
především z důvodu postupného doplňování zadání o další 
požadavky a také z důvodu nejasností a pochybností zastu-
pitelstva o očekávaném přínosu změny č.1 pro obec a její 
obyvatele

Chtěl bych Vás, své spoluobčany, tímto výslovně upozor-
nit na to, že neoddělitelnou a povinnou součástí navrhova-
ných změn je - kromě zapracování požadavků obce Smilovice 
formulovaných ve Zprávě o uplatňování ÚP Smilovice za 
období duben 2015 až duben 2019 (schválena ZO dne 
16.9.2019) a v rozšířeném zadání změny č.1 (schváleno ZO 
dne 29.3.2021) - také celková revize platného Územního 
plánu Smilovice (vydaného ZO dne 16.3.2015), a to v souladu 
s požadavky aktuálního znění stavebního zákona a souvise-
jících vyhlášek a nadřazených územně plánovacích doku-
mentací kraje a státu.

Je zcela nepochybné, že součástí navrhovaných změn 
územního plánu jsou i změny ve vymezení funkčních ploch 
a stanovení podmínek regulujících možnosti využití území na 
pozemkových parcelách zastavěného i nezastavěného území 
obce, na kterých jste jako jejich vlastníci nebo uživatelé o žád-
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Školní aktivity ve Smilovicích
Nový školní rok na zdejší základní škole se rozjel opět 

s prostorovými omezeními. Rekonstrukce školní kuchyně 
a jídelny úspěšně pokročila do finální fáze, ale provoz musel 
být ještě polovinu měsíce září ponechán v náhradních pro-
storách obecního úřadu. Velkou radost jsme měli 19. září, 
kdy jsme poprvé obědvali v nové jídelně jídla uvařená 
v rekonstruované kuchyni. Paní kuchařky se zpočátku sezna-
movaly s novým provozem, vychytávaly se drobné nedo-
statky, ale už v listopadu jsme pozvali vedoucí jídelny 
a hlavní kuchařky z okolních škol mikroregionu k meto-
dickému setkání. Tématem rozhovorů bylo: dietní stravová-
ní, zvyšování vstupních nákladů, zajišťování dodavatelů, 
stravovací projekty a další. Je důležité, že rekonstrukce při-
nesla lepší podmínky jak pro přesuny dětí mateřské školky 
do jídelny, tak lepší pracovní prostory pro personál kuchyně.

Ve škole nám sice ubylo žáků, ale za to mateřská škola 
„praská ve švech“. Třídu mladších dětí 2-3 letých letos 
navštěvuje 14 dětí. Práce s tolika malými dětmi je velice 
náročná. Je ale povzbuzující, když tato mrňata se za krátkou 
dobu naučí soběstačnosti, základním pravidlům chování, 
a především je to ve školce baví. Také třída starších dětí je 
téměř plná. 23 dětí se připravuje na úspěšný start ve školním 
životě. Naše alokované pracoviště v Řece má naplněnu kapa-
citu 24 dětmi. V této školce je to ještě složitější, neboť děti 
nejsou rozděleny podle věku, ale vzdělávají se společně, což 
přináší větší požadavky na přípravu učitelek, tak aby rozdě-
lily svůj čas mezi jednotlivé věkové kategorie. Všem učitel-
kám i školnicím patří poděkování za jejich náročnou práci.

U nás ve škole se snažíme žákům věnovat naplno. Letos 
mohou navštěvovat nové kroužky (hudebně dramatický a ke-
ramický). Připravili jsme pro ně řadu zajímavých besed. Na 
začátku školního roku je velice zaujala beseda o sebeobraně 
dětí. V listopadu jsme přivítali spolu s dětmi z mateřských 

nou změnu nežádali. Nelze tedy vyloučit, že Vámi plánované 
využití Vašeho pozemku již nebude v budoucnu možné v ce-
lém dosavadním rozsahu nebo za původně stanovených 
podmínek. Proto Vás tímto v dostatečném předstihu cca 2-3 
měsíců před očekávaným zahájením řízení o změně č.1 ÚP 
žádám, abyste si následně udělali čas a při věřejném projed-
návání (bude oznámeno na úřední desce) prověřili své zámě-
ry na Vašich pozemcích nebo na pozemcích Vašich blízkých 
a přátel. Zástupci obce ani projektant nemohou o Vašich plá-
novaných projektech vědět.

Právní úprava pořizování územního plánu a jeho změn je 
nastavena tak, že se podle stavebního zákona veřejnost může 
oficiálně seznámit s projednávaným návrhem až na tzv. "ve-
řejném projednání" při odborném výkladu projektanta a po-
řizovatele, případně v relativně krátkém (cca 30denním) 
předstihu, také dálkovým nahlížením na projednávaný návrh 
na webových stránkách. Zahájení řízení o změně č.1 Územ-
ního plánu Smilovice očekáváme nejdříve koncem prvního 
čtvrtletí příštího roku – pro velké množství účastníků bude 
termín jeho konání oznámen pouze a VÝHRADNĚ VEŘEJ-
NOU VYHLÁŠKOU, proto prosím věnujte v tuto dobu zvý-
šenou pozornost úřední desce obce, kde bude v této věci 
učiněno oznámení. 

Nezapomeňte prosím, že je Vaším právem (nikoliv po-
vinností) seznámit se v průběhu řízení o změně č.1 Územního 
plánu s obsahem jeho výkresové i textové části. Doporuču-
jeme však VŠEM VLASTNÍKŮM A UŽIVATELŮM pozemků 
na území obce (tedy i těm, kteří nežádali o žádnou změnu 
ÚP) tohoto práva využít, a to minimálně v rozsahu Vašich 
pozemkových zájmů.

Vaše případné nesouhlasné námitky nebo připomínky 
k oficiálně projednávanému návrhu změny č.1 ÚP pak bude 
nutno podat na jaře 2023 výhradně písemně do protokolu, 
a to buď v den veřejného projednání na obci nebo v úředně 
stanovené lhůtě písemně na adresu příslušného úřadu územ-
ního plánování (kterým je Odbor stavebního řádu a územní-
ho plánování Magistrátu města Třinec). Všechny Vaše 
uplatněné námitky a připomínky budou poté vyhodnoceny 
v souladu s postupy dle stavebního zákona a správního řádu 
a bude rozhodnuto a odůvodněno jejich vypořádání.

Věříme, že se tímto vstřícným krokem směrem k Vám, 
občanům obce Smilovice, o něco více přiblížíme dosažení 
shody nad koncepčním dokumentem rozvoje území naší 
obce a ochranou a rozvojem hodnot, které z ní činí žádoucí 
a krásné místo k bydlení i rekreaci v dobrém dosahu městské 
infrastruktury a současně v příjemné krajině Beskydského 
podhůří.

Je konec roku 2022. Rok příští nám přinese spoustu 
krásných chvilek a já s mou rodinou Vám všem přeji, abyste 
si je všichni užili, jak jen to půjde. Přeji spoustu štěstí, pevné 
zdraví a hromadu pravé a upřímné lásky. Přeji Vám krásné 
a klidné prožití Vánočních svátků a všechno dobré do 
Nového roku 2023.

S úctou 
Váš starosta Martin Eschner

Sportovní areál do majetku 
Obce Smilovice

Sportovní areál „SPORTCENTRUM Smilovice“ má od 
30.9.2022 nového majitele, kterým je Obec Smilovice. Stalo 
se tak symbolicky po 70 letech od založení SC Smilovice, z.s. 
(dříve TJ Sokol Smilovice). Sportovní areál, nazývaný míst-

ními „Olšina“, který budovali smilovičtí sportovci od roku 
1952, fungoval po celou dobu jako společenské a volnočasové 
centrum obce. Svou velikostí a multifunkčností určitě pře-
sahuje hranice naší obce a je její dominantou. Investice do 
rozvoje sportovního areálu činily od roku 2002 více než 115 
milionů Kč a v dnešních cenách by to byl určitě násobek této 
částky. SPORTCENTRUM slouží nejen občanům Smilovic, 
našim sportovcům, ale také sportovcům a lidem z celé České 
republiky, Polska či Slovenska, kteří zde opakovaně pořádají 
soustředění a poznávají krásy beskydské přírody. 

Jsme hrdí na to, co se smilovickým sportovcům za 
posledních 70 let podařilo v „Olšině“ vybudovat – moderní 
sportovně-společenský areál sloužící dětem i dospělým. 
Bohužel ani sportovcům se nevyhýbají generační problémy 
a tak, v zájmu zachování fungování tohoto unikátního spor-
tovního areálu i do budoucna pro další generace občanů 
Smilovic, bylo na počátku roku zahájeno jednání s vedením 
obce, jako prvním z řady oslovených potenciálních nových 
vlastníků, a tato jednání byla zakončena podpisem Memo-
randa o spolupráci a následným převodem sportovního 
areálu do majetku Obce Smilovice. Jsme rádi, že se vedení 
obce Smilovice rozhodlo pokračovat v rozvoji a zvelebování 
areálu, který slouží především občanům Smilovic, i do bu-
doucna.

Závěrem je třeba podotknout, že obce a města jsou stan-
dardně vlastníky podobných sportovních areálů ať je to 
Třinec, Komorní Lhotka, Bystřice, Horní Suchá, aj. Poskytují 
je následně sportovním klubům a občanům ke sportování.  

Vedení SC Smilovice

Další informace: www.sportcentrum-smilovice.cz
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PRÁZDNINOVÝ ČTYŘLÍSTEK - vyrábíme:
pondělí a středa 28.7 a 30.7.2014 od 9:00 hod.

Náramky + powertex
pondělí a středa 18.8. a 20.8.2014 od 9:00 hod.

Fimo - šperky

Místní knihovna Smilovice

ZVEME děti a mládež
na tuto akci je nutné se přihlásit a to osobně, telefonicky:

558 694 522, 558 694 923, 774 359 919

nebo e-mailem: knihovna.smilovice@smilovice.cz 

do 27.7.2014

Všem dětem přeji hezké prázdniny a zvu je k 
prázdninové návštěvě knihovny. 

M. Lipowczanová, knihovnice

školek psa Sorbona a jeho majitele, kteří nás učili, jak se 
máme chovat ke zvířátkům a potažmo k sobě navzájem. Pro 
žáky máme dále připravenu sportovní aktivitu – Country 
tance a ve školní družině mobilní planetárium. 

Daří se nám i spolupráce s ostatními složkami obce. 
Přispěli jsme výrobky na výstavě zahrádkářů, nasbírali jsme 
žaludy a kaštany pro zvěř ve spolupráci s místními myslivci. 
Posílit soudržnost v obci chceme také na chystané předvá-
noční školní akci – Vánoční dílny. Tradičně spolupracujeme 
při rozvoji čtenářství našich žáků s místní knihovnou. Nej-
větší partner školy ve výchově dětí je Sdružení rodičů a přátel 
školy. Všem lidem, kteří nám pomáhají neformální cestou 
vychovávat děti srdečně děkujeme.

Než se rozezní poslední zvonění před vánočními prázd-
ninami chceme pokračovat v tradici sbližování školky a školy. 
Loni jsme si společně zazpívali ve škole na schodech a tato 
akce se nám natolik líbila, že v ní chceme letos pokračovat. 
Společné koledování navodí v každém ten správný vánoční 
duch. Přejeme také všem spoluobčanům, ať i v jejich domo-
vech zazní vánoční písně a dostaví se ta kouzelná vánoční 
atmosféra přinášející do duší klid a mír.

Mgr. Jana Dybová

Lampionový průvod
Začátkem listopadu v páteční podvečer, kdy si počasí 

pohrávalo s myšlenkou, zda bude pršet se ozvýval dětský 
smích, který přicházel ze strany Smilovic a Řeky, jelikož se 
děti s rodiči a přáteli scházeli u hasičské zbrojnice v Řece, 
kde se konal další ročník Lampiónového Průvodu, který se 
opět velice vydařil. Po úvodním slovu paní ředitelky a před-
sedkyně SRPŠ se děti plné očekávání vydali na dobrodružnou 
pouť, kde si mohli vybrat ze dvou různých cest, které si 
osvětlovali svými lampióny různých tvarů, barev a velikostí. 

Cesta lesní cestičkou oslovovala ty odvážnější, kde za  šu-
mivého zvuku splávů Ropičanky se také ozýval jekot Hýkala, 
který budil velkou pozornost nejen u odvážných dětí, ale také 
u odvážných rodičů a prarodičů. Na konci průvodu, který 
končil ve smilovickém Sportcentru čekal na děti teplý čaj 
s velice chutnými muffinkami a záviny, kde své kulinářské 
uměni předvedly maminky a babičky. Komu po náročné 
cestě vyhládlo, ten si objednal výbornou dýňovou polévku 
nebo párek v rohlíku. Vůně svařáku a medoviny se vinul 
celým areálem, děti pobíhali v přilehlém lesíku, aby našli 
písmenka k vyluštění tajenky a všichni byli plní očekávání 
velkého překvapení v podobě ohňostroje, který si pro nás 
připravila společnost NV Fireworks, které velice děkujeme za 
tento nádherný sponzorský dar. Dětská radost a nadšení 
z ohňostroje za doprovodu písně z Pána Prstenů se rozléhal 
po celých Smilovicích a Řece, na které děti dodnes vzpomí-
nají. Z celého srdce bych chtěla poděkovat delegátkám ze 
SRPŠ při ZŠ Smilovice, za organizaci a fantastický zážitek 
a věřím, že se děti již teď těší na další ročník lampiónového 
průvodu.  

Chybidziurová Petra

Informace z knihovny
V letošním roce proběhlo v knihovně několik akcí pře-

vážně pro děti. Zapojili jsme se do celostátních akcí: “Březen 
měsíc čtenářů“, „Už jsem čtenář“ s následným pasováním 
prvňáčků na čtenáře a pohádkové Noci s Andersenem.  V září 
jsme měli v knihovně nainstalovanou putovní výstavu ilu-
strací Báry Buchalové ke knížkám Knihožrouti, z pera 
spisovatelky Kláry Smolíkové. K výstavě proběhly také 
besedy pro děti školní družiny s četbou vybraných kapitol 
z knih, Knihožrouti: Kdo se zakousl do knih a Knihožrouti: 
Tajný čtenářský spolek.

Díky vstřícnosti školy, především paní Martynkové děti 3-
5 ročníku navštěvují pravidelně jednou měsíčně knihovnu, 
kde se účastní knihovnické lekce. Jsou jim představeny 
zajímavé knížky a dle svého uvážení si vyberou to, co je 
z našeho knihovního fondu zaujme. Další měsíc pak o pře-
čtených knihách diskutují a doporučí nebo nedoporučí 
spolužákům k přečtení. Ke konci roku bude aktivita vyhod-
nocena a nejlepší čtenář odměněn.

Cílem akce je   podpořit zájem dětí o čtení.

 Knihovna spolupracuje se ZO smilovických zahrádkářů.

 Na výstavě spolku představil pan Riedel za knihovnu 
minilekce programování micro:bitu. Na tyto lekce navazuje 
půlroční Robotický kurz. První  hodina programování  
proběhne v pátek 9.12. viz. plakátek.

Na příští rok je ve spolupráci se Zahrádkáři připravena 
zajímavá beseda s českým fotografem, kreslířem, spiso-
vatelem, cestovatelem, astronomem, českým delegátem 
Mezinárodní asociace pro Temné nebe a prvním českým fo-
tovyslancem Evropské jižní observatoře panem Petrem 
Horálkem. Jeho fotografie získaly více než 20 krát prestižní 
ocenění Nasa- Astronomický snímek dne. Za celosvětové 
úspěchy na poli astrofotografie byla po Petru Horálkovi 
v roce 2015 pojmenována planetka 6822 Horálek. Samo-
zřejmě jste všichni srdečně zváni a podrobnosti k besedě 
zjistíte na stránkách knihovny. 

Přeji všem pohodové Vánoce a v novém roce jen to nej.

M.L. knihovnice

Aktivity seniorů ze Smilovic 
v Klubu důchodců Střítež 

V obci Smilovice je celá řada aktivních seniorů, kteří 
reprezentují naši obec  v Klubu důchodců Střítež,  pod který 
organizačně spadají spolu se seniory z okolních obcí povodí 
Stonávky . Seniorů, kteří se pravidelně  zúčastňují akcí 
pořádaných Klubem důchodců Střítež je celkem 17. Dalších 
8 seniorů,  kteří se hlásí k  OS KOVO Třinec se zapojují do 
akcí pořádaných OS KOVO a to hlavně zájezdů a krátkodo-
bých pobytů. 

V rámci akcí, které pořádá Klub důchodců Střítež 
v r. 2022 se zúčastnili pravidelných posezení u Mařeny 
v Ropici, kde za pěkného počasí se provozují seniorské sporty 
(petang, šipky, hod míčkem na cíl apod. nenáročné aktivity 
vzhledem k věku) v případě nepříznivého počasí se věnují 
stolním hrám a také zpěvu za doprovodu kytary nebo har-
moniky.

Letos jsme uspořádali dvě větší akce – smažení vaječiny 
a loučení s létem. 

V měsíci květnu se 24 našich členů spolu se seniory 
z Rožnova pod Radhoštěm vydalo na týdenní pobyt do Brd 
a to konkrétně v městysů Spálené Poříčí. V rámci pobytu 
jsme navštívili celou řadu kulturních památek (zámek Blat-
ná, Horšovský Týn, Mariánské Lázně, klášter v Kladrubech, 
Windiškrécovou jízdárnu, Rožmital pod Třemšínem, kde 
působil skladatel Jan Jakub Ryba, autor nejznámějšího díla 
Mše vánoční.  Na zpáteční cestě Svatou horu u Příbrami).

Výlet auty na Visalaje a pak pěší túrou na Bílý Kříž a okolí 
jsme měli 3. srpna

Klub úzce spolupracuje s Krajskou radou seniorů v Ostra-
vě a zúčastňuje se akcí pořádaných Krajskou radou (krajské 
sportovní hry – letos v Kravařích, vědomostní soutěže – Háj 
ve Slezsku a v Ludgeřovicích, Mezinárodní den seniorů – 
letos se konal v Bruntále, kde vzorně reprezentují naše obce 
spadající pod oblast povodí Stonávky.

Jednou v měsíci si pak chodíme zahrát bowling do sport 
centra Smilovice.

Počátkem října jsme uspořádali zájezd pro naše členy do 
Veterán Arény v Olomouci a pak do Kroměříže, kde jsme 
navštívili Arcibiskupské vinné sklepy a po obědě byla 
prohlídka pamětihodnosti tohoto významného a historického  
města.
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Starosta obce dekoruje řetězem ženy a organizátora akce 
cenou za vítězství v kvízu na vinobraní 9.11.2018

Pro ty, kteří by chtěli poznat  co všechno Klub důchodců 
Střítež pro své členy dělá, doporučujeme navštívit obecní 
stránky wwwobcestritez.cz, kde v oddíle subjekty – Klub 
důchodců najdete veškeré články a fotogalerií, která se týká 
naší činnosti.

Zpracovali manželé Foberovi z KD Střítež

Ze života zahrádkářů 
Smilovic 2022

Letošní rok byl pro naše členy velmi náročný a úspěšný.

Ve spolupráci s knihovnou jsme začali přednáškou ing. 
Koběluše na téma: Co se dá na zahradách pěstovat. Před-
náška byla na vysoké úrovni, s ochutnávkou jablek a malém 
pohoštění.

V květnu byly 2 akce: Výšlap na Godulu a vaječina. Počasí 
nám přálo a v přátelském posezení jsme příjemně strávili 
společné chvíle. Byl tu také prostor na plánování našich stě-
žejních akcí, zájezd, Den obce, výstava a vinobraní. Vše po-
třebovalo probrat s celým kolektivem.

V červenci jsme jeli na zájezd.  První zastávka byla ve 
Valašském Meziříčí  - masokombinát Krásno. Navštívili jsme 
muzeum řeznictví s přednáškou a ochutnávkou podnikových 
výrobků. Dále se pokračovalo do Jelínkové likérky ve Vizo-
vicích. Exkurze likérky zahrnovala přednášku o historii 
a současnosti firmy, ochutnávkou a prohlídkou výroby od 
kvašení po expedici. Skončilo se v podnikové prodejně. Na-
kupovalo se ve velkém. Další program byla prohlídka Vizo-
vického zámku. Po prohlídce byly 2 hodiny času na doplnění 
tekutin a něco dobrého sníst. Vraceli jsme se ve večerních 
hodinách s krásnými zážitky a dojmy.

Další akce „Den obce“. Po zkušenostech z minulého roku 
jsme nabídli zákusky a koláčky. Rozhodnutí bylo správné, vše 
se prodalo a moc chutnalo. 

V září byla v plánu výstava, z důvodu rekonstrukce jí-
delny, kuchyně ZŠ a voleb byl sál volný až v říjnu. Pro nás to 
byla nepříjemná zpráva. V říjnu už květiny končí a vystavovat 
bez květin, to ztrácí lesk. Nevzdali jsme to, všichni začali žít 
výstavou a výsledek byl úžasný. Byla to jedna z nejkrásněj-
ších výstav, dokonce se o nás psalo v Hutníku a nešetřili 
chválou. Největší radost byla z Vaši účasti. Přišli jste se 
podívat a bylo co vidět. Výtvarná soutěž žáků ZŠ na téma 
„Dýně pro zábavu a radost“.  Ta soutěž neměla chybu. Co ti 
drobci dokázali vytvořit, nadchlo každého. První místo 
a 800,- Kč získala 4 třída. 

Pro tento rok jsme vyhlásili fotosoutěž na téma: „Obec 
k životu i relaxaci“. Vítězem se stal ing. Gustav Chwistek. 
Tuto soutěž pořádáme pro všechny občany Smilovic bez roz-
dílu věku. Vítěz získává voucher v hodnotě 500,- Kč. 

Skvělý nápad byl programování robotiky pro naše žáky. 
Věřím, že pod vedením zkušeného programátora ing. Petra 
Riedla nám za rok předvedou, co už umí a my starší, budeme 
jen koukat.

K vidění byly i historické mapy Smilovic od roku 1836. 

Výstavu obohatily i obrazy pana Lisztwana, věděl snad 
někdo, že máme v obci tak nadaného malíře? Nebylo to jen 
o soutěžích, ale o tom, co se urodilo a vypěstovalo v našich 
zahradách. O dobré jídlo, se nám postaral šéfkuchař v penzi 
Juraj Kuzmik, věřím, že všem chutnalo. O zmrzlinu, bio ná-
poje a koření firma MiniVEGA. Příjemné posezení u kávičky 
a domácím zákusku se postarala Alice Rakowská s dcerou 
Ninou a jejími kamarádkami. 

V listopadu tradičně organizujeme vinobraní, je to třeš-
nička na dortu naši práce. Letošní vinobraní bylo 11. 11. 2022 
ve Sportcentru a zúčastnilo se 74 osob. Nechyběla na večeři 

kachna, káva, zákusek, tombola, příjemná zábava a tančilo se 
do 2 hodin.  Bylo to nádherné ukončení roku 2022.

Na závěr musím poděkovat našim krásným a šikovným 
ženám, skvělým mužům, ale i Vám, kteří jste se zúčastnili 
našich akcí.

 Moc vám děkuji. Předseda zahrádkářů Pavel Szalbut. 

Drazí přátelé
Očekával jsem, že rok 2022 by mohl být rokem, kdy se 

věci ve světě konečně obrátí lepší směrem. Po dvou covi-
dových letech jsme se nestali svědky opětovného růstu, ale 
naprostého propadu napříč mnohými sférami života. 
Namísto zpráv radosti se na nás neustále valí více a více 
zpráv o zlu, válce, inflaci. 

Ptáte se možná stejně jako já: „Bože, jak ještě dlouho?“ Se 
stejným voláním se pojí příběh i první adventu. Židé, oku-
povaní Římany a u uprostřed Božího čtyřsetletého mlčení, 
také volali: „Bože, jak ještě dlouho?“ Možná očekáváme, že 
Pán Bůh nějaký zázračným a nadpřirozeným způsobem 
zasáhne a změní situaci ve světě. Doufám, že ano. Ale stejně 
jako před dvěma tisíci lety, možná i dnes to nejdůležitější 
není vyhlížet nějaký veliký Boží zázrak ve světě, ale vidět, že 
Pán Bůh na člověka nezapomněl u nás doma. To nesmírně 
dlouhé ticho v Izraeli neprolomil hromový Boží hlas, ale 
dětský pláč, jenž nám připomíná Boží oči, které z nás ne-
spustí pohled. Dětský pláč ukazuje, že Bůh sám prožívá 
bolesti našeho světa s námi, protože se stal jedním z nás. 

Přeji Vám pokojný a radostně prožitý advent i celé vánoč-
ní svátky, s pohledem upřeným ne do nebes odkud vyhlížíme 
zázrak, ale s pohledem upřeným na ten zázrak, který máme 
vedle sebe: v naší rodině, společenství, vesnici. Možná právě 
zde uvidíme nejjasněji Boží milostivý dotek. ¨

„Sláva na výsostech Bohu a na zemi pokoj lidem dobré 
vůle,“ (Bible, Lukáš 2:14)

Vikář Ondřej Stroka 

MOBILNÍ HOSPIC STROM ŽIVOTA
Mobilní hospic pečuje o nevyléčitelně nemocné, u kte-

rých byla vyčerpána veškerá možnost léčby vedoucí 
k uzdravení, přejí si zůstat doma a důstojným způsobem 
prožít závěr svého života mezi svými blízkými. Více 
informaci naleznete na: https://zivotastrom.cz/socialni-
sluzby/

PŘÍBĚH NAŠÍ KLIENTKY

Příběhy našich pacientů a jejich rodin Vám přiblíží jistě 
lépe, co vše pro ně děláme. S jedním takovým příběhem 
Vás chceme seznámit. Do péče jsme přijali 47-letou ma-
minku, která spolu s manželem vychovávala 6 dětí. Lékaři 

a
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Stolní tenis opět ve Smilovicích

Fotbalový podzim

Přípravka

V pořadí již 5. letním fot-
balovým kempem započala no-
vá sezona přípravek a mlad-
ších žáků. Celkově se kempu 

zúčastnilo 23 dětí (20 kluků a 3 holky). Děti byly rozděleny 
do 3 skupin dle věku a výkonnosti a soutěžily o ceny s fot-
balovou tématikou. Krom různých soutěží a fotbalových 
tréninků si děti vyzkoušely otužování v řece Ropičance či 
bowling v restauraci Sportcentra. V roce 2023 proběhne 
fotbalový kemp v termínu 16.–18. srpna.

Momentálně máme u nás ve Smilovicích ve všech mlá-
dežnických kategoriích přes 40 aktivních dětí. Ačkoliv 
počet dětí neustále roste, nábor dál probíhá celoročně, a to 
od předpřípravek (nejmladší možný ročník narození 2017) 
až do starších žáků (nejstarší možný ročník narození 
2009). Důraz klademe u kluků a holek nejen na rozvoj 
fotbalových dovedností, ale také na rozvoj pohybových 
schopností a charakterových vlastností. Více informací 
v náborovém letáku, případně přímo u šéftrenéra mládeže 
Martina Lipowczana. Dalšími trenéry jsou Luděk Bella, 
Libor Stasica, Petr Hloušek a Jiří Kabot. Poděkování za 
loňskou sezonu náleží trenérům Tomáši Kozákovi (nově 
trenér dětí v Gymnathlonu ve Frýdku-Místku) a Miroslavu 
Mizerovi (nově trenér přípravek v FC Baník Ostrava).

Áčko

Smilovické "Áčko", které před sezónou doznalo jistých 
změn v hráčském kádru, drží po podzimní části skvělé 
3. místo. Jako jediný tým v soutěži prohrálo pouze jeden 
zápas a ve zbytku bralo minimálně bod za remízu. Před 
sezónou opustil kádr Břetislav Kocur a Jan Opluštil, a nao-
pak přišli mladší hráči konkrétně Petr Rusz, Jiří Ondryhal 
z Třince, Nikolas Stroka z Bystřice a vrátili se odchovanec 
Michal Firla a brankář Tomáš Kroužek. Nejlepšími střelci 
týmu i celé soutěže byli M.Vlachovič a F.Przyczko s 13 góly. 
Během zimní přípravy a jarní části uděláme vše proto, aby-
chom umístění udrželi či ještě vylepšili. Věříme, že návště-
vy v jarní části budou ještě vyšší než doposud a všem, kteří 
nás podporovali na podzim velmi děkujeme a vážíme si 
Vás.

Béčko

V pořadí 7. sezona od obnovení B-týmu mužů nezačala 
úplně šťastně. I přes řadu dobrých výkonů a remízových 
zápasů (6 remíz, z toho čtyřikrát 1:1) čekalo mužstvo na 
první výhru až do 12. kola. Bohužel se tak Béčko stalo 
v první polovině soutěže remízovým králem a obsadilo 
poslední 16. příčku. Největší slabinou týmu je střílení 
branek, kdy je v tomto ohledu nejhorší v soutěži. Naopak 
v počtu obdržených gólů patří Béčku 8. místo. Nejlepším 
střelcem týmu se po podzimu stal Martin Sikora s 5 góly. 
Po jednom čistém kontu si připsali oba brankáři – Ondřej 
Lipowczan a Roman Galacz. Poděkování zaslouží A-tým za 
hráčskou výpomoc ve většině zápasů. Pozitivem je určitě 
postupné zapojení 3 našich odchovanců, kteří jsou ještě 
v dorosteneckém věku. Během zimní přestávky bychom 
rádi posílili o alespoň 2 nové hráče. Trenér týmu Martin 
Lipowczan společně s celým týmem věří v úspěšné jaro 
2023. Všechny diváky zveme na domácí utkání, která se 
hrají vždy v neděli od 10:00.

a

a

ji v roce 2018 diagnostikovali rakovinu tlustého střeva. Do 
této doby byla zcela zdravá a lékaře nepotřebovala. 
V průběhu tří let podstoupila operaci, chemoterapii 
a alternativní léčbu, které nepřinesly takový účinek, který 
očekávala, ale přesto všechno stále věřila v uzdravení. Byla 
věřící a to jí dodávalo síly, aby nepropadala během léčby 
smutkům a depresím. Na začátku roku 2020 se u ní 
objevily metastázy, tělo oslabila chřipka. V této době se na 
náš Mobilní hospic Strom života sama obrátila s žádostí 
o pomoc. A tak jsme jí a celé rodině začali poskytovat naše 
služby. Toto jsou slova naší pacientky: „Mobilní hospic 
Strom života, který k nám jezdí, je mi velkou oporou. 
Pomáhá mi, abych neměla bolesti. Jsem za ně moc ráda, 
protože chci zůstat doma. Chci být se svou rodinou, se 
svými dětmi a milujícím manželem až do poslední chvíle 
a vím, že se to dá zvládnout. Díky péči Stromu života jde 
všechno. Jsem ráda, že mi pomohli říct našim nejmenším 
dětem, jak to se mnou vypadá. Bylo to silné, krásné, plakali 
jsme u toho, ale nebylo ti nic drsného a dramatického. I za 
to jsem opravdu moc ráda. Pomáhají mi jak zdravotně, tak 
i s mými šesti dětmi. Taky manžel zažívá pokoj a klid, že na 
to není sám. Proto veliké díky Stromu života. Ještě jednou 
chci moc poděkovat všem těm, kteří se o mě starají, 
lékařům, zdravotníkům. Opravdu děkuji všem, kteří se 
o nás nemocné takto starají a doprovází nás.“ I příběh této 
pacientky se uzavřel. Odešla bez bolesti, doma ve své 
posteli, obklopena svými nejbližšími. V naší péči stále 
zůstávají její děti i manžel. Nadále jim poskytujeme 
pozůstalostní podporu a pomoc. Děti se o letních prázd-
ninách zúčastnily táborů pro pozůstalé děti, které kaž-
doročně pořádáme. Naše služby jim budeme poskytovat 
podle jejich potřeb, ale víme, že jednoho dne nebude tato 
rodina už naše služby potřebovat a půjde svou vlastní 
cestou. 

DOMÁCÍ HOSPICOVÁ PÉČE 

Zdravotní a lékařská péče dle nejnovějších poznatků 
paliativní medicíny. dostupnost ke konzultacím a pohoto-
vostním výjezdům 24 hodin, 7 dní v týdnu pro již přijaté 
pacienty. Činnosti zdravotní části Mobilního hospice jsou 
poskytovány pacientům zdarma a neobsahují žádné skryté 
poplatky. 

Kontakt: 553 038 016, email: wasilova@zivotastrom.cz

TERÉNNÍ ODLEHČOVACÍ SLUŽBA MOBIL-
NÍHO HOSPICE

Plnou podpora osobám se sníženou soběstačností z dů-
vodů věku, chronického onemocnění anebo zdravotního 
postižení. Naše sociální služba je poskytována jak uživateli, 
o kterého je pečováno doma, tak rovněž osobě pečující, aby 
mohla nabrat nové síly a zároveň si dopřát tolik potřebný 
odpočinek od péče. Tato služba je poskytována na základě 
platného ceníku. 

Kontakt: 604 144 504, email: odlehcovaci@zivotastrom.cz

ODBORNÉ SOCIÁLNÍ PORADENSTVÍ MOBIL-
NÍHO HOSPICE

Pomoc umírajícím lidem vyrovnat se s jejich těžkou ži-
votní situací a rodinným příslušníkům vyrovnat se se 
ztrátou blízké osoby. Tyto činnosti jsou poskytovány klien-
tům a pacientům zdarma. 

Kontakt: 734 571 194, email:  dorazilova@zivotastrom.cz

Mgr. Monika Kubjatová DiS.

a

a

a
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DODÁVKA VODY
Děkujeme všem občanům za trpělivost při řešení neo-

čekávané havárie na vodovodním řadu v průběhu měsíce 
září. K datu 31.PROSINCE je prováděn konečný roční 
odečet vodoměrů a stav se hlásí 2. ledna e-mailem: 
ou-smilovice@smilovice.cz, do předmětu zprávy prosím 
pište VODNÉ 2022, dále pak do zprávy uveďte jméno 
odběratele, adresu odběrného místa a stav vodoměru 

3nebo zašlete fotografii. Pro úhradu vodného (30 Kč/m ) 
obdržíte fakturu, platba je prostřednictvím bankovního 
účtu č: 115-8485130247/0100. Variabilní symbol nalez-
nete na faktuře nebo ve smlouvě o dodávce vody. Bližší 
informace jsou uvedeny v Ceníku za dodávku vody. 
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Stolní tenis v SC
Ve sportovním centru ve Smilovicích, které nově pro-

vozuje obec Smilovice, stále funguje tréninkové centrum 
stolního tenisu pro okolí Třince a Českého Těšína. Hlav-
ním trenérem a garantem tohoto ojedinělého projektu je 
i nyní po čtyřech letech provozu Martin Bajger, trenér 
s třicetipětiletou tréninkovou praxí, z toho osm let v Ně-
mecku, bývalý trenér a hráč KST Ostrava a také bývalý 
hráč německého TTC Oberesslingen. Trenér, který vy-
choval i mistry České republiky a v současné době provo-
zující Školu Ping-Pongu v Ostravě a v Havířově, kde 
spolupracuje s Národním Tréninkovým Centrem (NTC), 
jmenovitě pak s Nikolasem Endalem, předsedou klubu.

V tréninkovém centru jsou dveře otevřeny jak pro začí-
nající děti, tak pro děti pokročilé. Totéž platí i pro dospělé. 
Trénovat mají možnost všichni od 4 do 99 let, jak samo-
statně, tak pod vedením zkušeného trenéra. Výuka 
stolního tenisu probíhá na čtyřech kvalitních stolech a za 
občasné pomoci robota na stolní tenis.

Probíhá zde rovněž pořádání turnajů pro registrované 
i neregistrované hráče, pořádání týdenních kempů, pří-
městských táborů, jednodenních tréninkových kempů. 
Sledujte proto facebook Sportcentra, kde budou včas veš-
keré akce zveřejněny.

SC Smilovice má v současné době dvě družstva. Áčko 
hraje OP 3.třídy a míří k postupu do OP 2, ve složení:  La-
dislav Šulgan, Zbyněk Zientek, Pavel Matoušek, Filip 
Šulgan a občas zaskakující Martin Bajger.  Béčko, hrající 
OP 5 třídy hraje ve složení: Roman Chodura, Tomáš 
Kempný, Jan Ježowicz, Pavel Korta, Václav Bialoň, La-
dislav Šulgan ml. a Dominik Vavřač. Družstvo sbírá 
zkušenosti a věříme, že brzy bude hrát o postup do vyšší 
soutěže. 

Ve sportcentru se vytvořila rovněž pěkná základna 
mládeže. Trénuje zde už 13 dětí ve věku 7 až 16 let a jsou 
mezi nimi i budoucí tahouni stolně tenisového klubu. 
Nábor nových členů jak do řad dětí, tak dospělých probíhá 
celoročně v úterky a pátky od 15:30.

Těšíme se na všechny, které budeme moci naučit stolní 
tenis….
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Stolní tenis opět ve Smilovicích

Informace z knihovny
V letošním roce proběhlo v knihovně několik akcí pře-

vážně pro děti. Zapojili jsme se do celostátních akcí: “Březen 
měsíc čtenářů“, „Už jsem čtenář“ s následným pasováním 
prvňáčků na čtenáře a pohádkové Noci s Andersenem.  V září 
jsme měli v knihovně nainstalovanou putovní výstavu 
ilustrací Báry Buchalové ke knížkám Knihožrouti, z pera 
spisovatelky Kláry Smolíkové. K výstavě proběhly také 
besedy pro děti školní družiny s četbou vybraných kapitol 
z knih, Knihožrouti: Kdo se zakousl do knih a Knihožrouti: 
Tajný čtenářský spolek.

Díky vstřícnosti školy, především paní Martynkové děti 
3-5 ročníku navštěvují pravidelně jednou měsíčně knihovnu, 
kde se účastní knihovnické lekce. Jsou jim představeny 
zajímavé knížky a dle svého uvážení si vyberou to, co je z na-
šeho knihovního fondu zaujme. Další měsíc pak o přečtených 
knihách diskutují a doporučí nebo nedoporučí spolužákům 
k přečtení. Ke konci roku bude aktivita vyhodnocena a nej-
lepší čtenář odměněn.

Cílem akce je   podpořit zájem dětí o čtení.

 Knihovna spolupracuje se ZO smilovických zahrádkářů.

 Na výstavě spolku představil pan Riedel za knihovnu 
minilekce programování micro:bitu. Na tyto lekce navazuje 
půlroční Robotický kurz. První  hodina programování  
proběhne v pátek 9.12. viz. plakátek.

Na příští rok je ve spolupráci se Zahrádkáři připravena 
zajímavá beseda s českým fotografem, kreslířem, spiso-
vatelem, cestovatelem, astronomem, českým delegátem 
Mezinárodní asociace pro Temné nebe a prvním českým 
fotovyslancem Evropské jižní observatoře panem Petrem 
Horálkem. Jeho fotografie získaly více než 20 krát prestižní 
ocenění Nasa- Astronomický snímek dne. Za celosvětové 
úspěchy na poli astrofotografie byla po Petru Horálkovi 
v roce 2015 pojmenována planetka 6822 Horálek. Samo-
zřejmě jste všichni srdečně zváni a podrobnosti k besedě 
zjistíte na stránkách knihovny. 

Přeji všem pohodové Vánoce a v novém roce jen to nej.

M.L. knihovnice

Pár poznámek k článku 
v Třineckém hutníku „Starosta 

chce stmelit Smilovice“
Za dob mého starostování na obci (2007-2010) jsem po 

tahanicích s vedením MSK zajistil na obci funkci tajemníka - 
p. Ing Drahomíra Wiewiorková, která mně byla doporučena 
bývalým starostou města Třince (Ing Igor Petrov). Byla to 
žena nesmírně pracovitá a podařilo se nám společně usku-
tečnit řadu akcí - viz Smilovický zpravodaj z července 2010 
na webu naši obce (www.smilovice.cz). Bohužel již není od 
poloviny listopadu paní Drahuše mezi námi a tak tímto 
alespoň vzpomínka na její tah na branku v činnosti na obci. 
Některé neatraktivní akce nás sice poznamenaly ale např. 
zrušení hospody „U dubu“ a zavedení kulturní místnosti pro 
spolky v dalším volebním období a vznik hospody “U pošty“ 
bylo bez diskuse správným směrem pro celou obec. V sou-
časné době uvolněnému starostovi nic nezbývá jak společně 
s ansámblem rozšířeným o zaměstnance Sportcentra řešit 
samostatně celou plejádu problému. Pro info na městě nebo 
magistrátu řadu činnosti vykonávají jednotlivé útvary. Na 
malých obcích široká paleta činnosti je pouze na vedení obce 
a samozřejmě i na zvolených zastupitelích. V našem případě 
opozice u nás není (pouze jedna strana byla na volebním 

lístku v r. 2022) a tak někdy problémy mohou být řešeny 
promptně bez zbytečných tahanic jak je obvykle v okolí na 
obcích. 

Za mé kadence na obci jsem mezi jinými měl zájem 
o spolkovou činnost občanů, která je hybnou pákou života 
v obci a samozřejmě přispívá ke stmelení občanů. Tak ku 
příkladu po 12-ti lete odmlce se na sklonku mého sta-
rostování opět podařilo semknout několik občanů pro tuto 
činnost a tak během 10-ti let jsme zrealizovali více jak 50 
akcí z toho 8 zájezdů, několik cestopisů a jiné akce. Záznamy 
jsou mimo jiné i v digitalizované kronice spolku ČZS 
Smilovice. Počínaje 9/2019 žezlo převzal Pavel Szalbut, 
který s vysokým nasazením pokračuje úspěšně v činnosti 
spolku. Poslední výstava v sále OÚ Smilovice byla opět 
v plné kráse a zejména premiéra našeho kuchaře z obce 
(Juraj Kuzmik) určitě během výstavy oslovila naše stráv-
níky. Dále společně se současným starostou jsme zavedli 
volejbalový klub v r. 2007, který ale měl dobu trvání necelé 
3 roky. V sousední obci Střítež jsou dosud aktivní volej-
balisté, tak možná opět naše sportovní hala by je uvítala. 
Najde se někdo z omladiny o propagaci tohoto krásného, 
bezkontaktního sportu? O tenise jsem už psal ve Stonávce 
5/2022 a tak nebudu se opakovat. Nedávná pozvánka na 
vánoční turnaj v ping-pongu z dílny šéfa klubu (Martin 
Bajger) mně mile překvapila. Je to první vlaštovka pro 
občany Smilovic, aby zavítali do Sportcentra v naši obci? 
Předpokládal jsem také, že i fotbalisté a není jich málo 
přijdou s nápadem promitání na velkoplošné obrazovce na 
1. patře Sportcentra největší sportovní události tj. FIFA 
WORLD CUP Katar v tom neobvyklém adventním čase. 
Fandit lze sousedům nebo ostatním týmům např. z Evropy. 
Jestli ale vedení neumí ani vybrat poplatek od návštěvníků 
naši fotbalové „ligy“, což je běžné na ostatních stadionech, 
tak zřejmě musíme ještě posečkat. Vždyť peníze (odhad cca 
30 000 Kč za sezónu) by se snad „šikly“ nebo ne? Stačilo by 
to na palivo pro malotraktory na obci a sekačky nebo na 
pronájem místnosti „fun klubu“ pro fotbalový svátek v Ka-
taru i s mírnou slevou restaurace pro nalákaní účastníků 
z okolí anebo peníze použít na úpravu zdi kolem antukových 
dvorců, která hyzdí tento areál atd. Pochopitelně i v MK 
PZKO jsem se podílel na celé řadě akcí např. několik výstav 
obrazů ikony obce Zofii Wanok a Pawła Wałacha, zájezdy do 
okolí atd. Akce „Kvíz o Smilovicích“ i když měl premiéru 
a zároveň i derniéru v 10/2020 snad některé oslovil a myš-
lenka s pořízením mapy starých názvů obce je nadále 
v řízení a určitě opět by propojila a stmelila nejen seniory 
z obce. Také byl za mého působení v r. 2009 nastartován 
Fotografický klub pod vedením Viktora Suchanka. O vý-
sledcích této činnosti svědčí celá plejáda fotoknih z dílny 
Miroslava Nogola. Určitě tato fotodokumentace v řadě 
tématických okruhů, kdy jsme v současné době již řadu let 
bez kroniky obce Smilovice, by mohla být uložena v Místní 
knihovně ve Smilovicích pro další generace (pochopitelně po 
dohodě s autorem fotoknih, který je osobně financoval). A co 
pak oprášit z r. 2008 myšlenku skanzenu v obci obdobně jak 
v Nýdku, Hrádku n/O, Mostech u J…... Řada zemědělských 
strojů, náčiní apod. končí na šrotišti a je zbytečně likvido-
vána.

Periodické noviny - Třinecký hutník, kromě hlavního 
poslání o činnosti největšího zaměstnavatele v okolí, ve 
svém obsahu převzaly po zrušených před léty novinách 
Horizont i předávání informací o dění na Jablunkovsku, 
Třinecku a Těšínsku. Nedávný článek „Starosta chce stmelit 
Smilovice“ určitě si někdo již přečetl (TH-16.11.2022) 
a udělal si sám obraz o pohledu starosty na jeho výzvy. Je 
chvályhodné, že běžné „Hovory s občany“, které se poslední 
dobou nekonaly, budou zřejmě v nejbližší době na pro-
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MK PZKO Śmiłowice
Jubileusz 75 lat

Po tym co niemal że wszystkie okoliczne MK PZKO 
celebrowały jubileusz 75 lecia równiež i my w Śmiłowicach 
3.12.2022 świętowaliśmy nasz dorobek czynności koła. 
Najpierw  był program dzieci przygotowany nauczycielkami 
z Szkoły podstawowej i przedszkola im. Jana Kubisza 
w Gnojniku wraz z przyjściem Mikołaja z podarunkami 
a w drugiej części programu odbył się koncert grupy popo-
wej z Trzyńca - Dr.Ong pod kierownictwem Jakuba Kroczka.

 Do założenia naszego koła doszło w styczniu 1948 i przez 
75 lat MK PZKO Śmiłowice kierowało aż 13 prezesów,  
mianowicie :

Jan Mrózek, Adam Sikora, Adolf Josiek, Władysław 
Kubiczek, Antoni Pieknik, Emil Łabaj, Karol Brzezina, Karol 
Kotas, Henryk Sikora, Janusz Łabaj, Ewa Barsony, Ireneusz 
Sikora, Anna Kowalczyk a obecnie od  grudnia  2019 Marek 
Niemczyk. Niemal że każdy prezes był albo reżyserem 
amatorskiego zespołu teatralnego , który jest chlubą naszego 
koła, albo był aktorem na deskach naszego teatrzyku.  
Również ważne  jest przypomnieć odwiedziny w Śmiło-
wicach profesora Wiktora Zina, autora cyklu w TVP- “Piór-

Najstarszy uczestnik (Maria Łabaj) przed komputerem 
oglądając dorobek malarstwa św. pam. Pawła 
Wałacha,rodaka z naszej wioski pod Godulą.

gramu. Předpokládám, že budeme seznámení s návrhy 
programu na toto volební období 2022-2026. O konání akcí 
OÚ Smilovice se určitě dozvíme prostřednictvím emailů 
přímo zasílaných z obce občanům, kteří o tuto službu po-
žádali. Doposud údajně je „link“ na 100 adres pro občany 
obce. Je to malý počet účastníků informací z obce nebo 
dostatečný, jestliže počet RD se blíží 300 a občanů je 850 ?

Předpokládám, že náš plátek „Smilovický zpravodaj“ 
založený v 7/2007, který nadále díky dopisovatelům je již 15 
let mezi Vámi se těší popularitou jak obdobné noviny 
v některých okolních obcích (Hradecké noviny, Jacki v Jab-
lunkově..….) a snad některé podněty budou realizovány. 

 Na závěr přeji vše nej v nadcházejícím roce 2023 a jinak 
všem včelařům tolik medu pří příštím medobraní v létě 
2023 jako bylo letos. Aktuální níže uvedený bonmot je velmi 
výstižný a nepotřebuje žáden komentář:

„Krize nekrize, ať jsou naše ruce v teple připravené 
pracovat a pohladit“

Gustav Chwistek

kiem i węglem“, poety śląskiego - Henryka Jasiczka, profe-
sora Jerzego Buzka, urodzonego w Śmiłowicach w r. 1940  
oraz profesora Daniela Karola Kadłubca - znawcę  Śląska 
Cieszyńskiego .

Z periodycznych akcji można wymienić „stawiani moja“, 
jajecznice, turnieje w kometce pod batutą Janka Kowal-
czyka, każdoroczny bufet z plackami na akcji „Dzień Gminy 
Śmiłowice“ czy też bale w sali Urzędu Gminy w ostatnią 
sobotę przed okresem postnym. Jak wszyscy zapewne wie-
my, w roku 2008 nasza świetlica, która znajdowała się 
w pobliżu nowej szkoły, była zlikwidowana z powodu 
bezpieczeństwa budynku. Rekonstrukcja budynku Gminy 
przeprowadzona w latach 2010-2015 i przeniesienie restau-
racji obok poczty umożliwia nam możliwość skorzystania ze 
sali gminnej dla naszych potrzeb. Napewno jest wskazane 
wymienić i naszą jedyną ksiąžke dwujęzyczną o historii 
Gminy, na podstawie której odbył się kwiz znajomości 
o naszej Gminie. Obchody zakończyły się udanym koncer-
tem grupy muzycznej Dr. Ong, który był zwłaszcza naszą 
liczną młodzieżą bardzo dobrze przyjęty. Życzymy wszyst-
kim pogodnych Świąt Godowych i zdrowego, szczęśliwego 
Nowego Roku 2023.

Halina Kowalczyk
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